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Nem terjed gyorsan a kór?
Óvintézkedések a sertéspestis megfékezéséért
• Bár a vadőrök fo-
lyamatosan az erdő-
ket járják, a múlt heti
eset óta nem találtak
újabb, afrikai sertés-
pestissel fertőzött
vaddisznót az ud-
varhelyszéki Gyepes
völgyében. Jelenleg
az a legfontosabb
céljuk, hogy a kór ne
terjedjen át a házi
sertésekre, ezért óva
intenek mindenkit a
környékbeli erdőkben
való túrázástól.
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A bukaresti laboratóriumi 
elemzések is megerősítet-
ték, hogy afrikai sertéspes-

tissel volt fertőződve az elpusztult 
vaddisznó, amelyet egy hete talál-
tak a vadászok Gyepestől mind-
össze háromszáz méterre – tájé-
koztatta lapunkat Jakab Attila, a 
Nagy-Küküllő Vadász- és Sporthor-
gász Egyesület elnöke.

Nincs újabb eset

A kór igazolt felbukkanása óta a 
vadőrök folyamatosan járják a Gye-
pes völgyében lévő erdőket, de nem 
találtak újabb, gyanús körülmé-
nyek közt elhullott állatokat, és sze-
rencsére a környékbeli települése-
ken sem voltak fertőzések – mondta 

Jakab. „Folyamatosan járják a vadő-
reink az erdőket, fi gyelve a hollókat 
is, amelyek rendszerint a tetemek 
körül gyülekeznek, de nem talál-
tunk újabb elpusztult vaddisznót. 
Reméljük, ez azt jelenti, hogy még-
sem terjed annyira gyorsan a kór, 
mint ahogyan azt előrevetítették. 
Például Erkeden is hasonló volt a 
helyzet, egy fertőzött egyedet talál-
tak, de több nem került elő. Hátha 
nálunk is így lesz” – fogalmazott. 
Emlékeztetett, hogy a korábban 
elhullott állatot a szabályoknak 
megfelelően eltemették egy fertőtle-
nített verembe. Mindemellett a hely-
bélieket is tájékoztatták a sertéspes-
tises esetről, és készen állnak rá, ha 

újabb fertőtlenítésekre lesz szük-
ség. Utasítást kaptak arra is, hogy 
lőjék ki a környéken élő több mint 
száz vaddisznót. Hozzáláttak ugyan 
a feladathoz, de eddig egyetlen 
példány sem került célkeresztbe. A 
vadászatot cserkeléses módszerrel, 
illetve lesből fogják végrehajtani. 
Hajtóvadászatról ugyanis nem lehet 
szó, hiszen előfordulhat, hogy a fer-
tőzött példányokat egy másik terü-
letre kergetik át, ezáltal akaratlanul 
is terjesztve a kórt.

Kerüljék a környéket

„Most a legfontosabb feladatunk 
megakadályozni, hogy a házi ser-

tésekre is átterjedjen a kór” – je-
lentette ki Jakab Attila. Éppen ezért 
arra kéri az embereket, hogy ne en-
gedjék szabadon haszonállataikat, 
amelyek lábaikon bevihetik 
a településre a sertéspestist. 
Ez különösen érvényes a 
kutyákra, amelyek ehetnek 
a tetemekből és a falvakba 
visszatérve tovább terjeszt-
hetik a kórt. Mindemellett a 
túrázni, kirándulni vágyókat 
is fi gyelmezteti, hogy kerüljék a 
környéket, nehogy éppen ők járul-
janak hozzá a háztáji sertések meg-
fertőzéséhez.

Noha folyamatosan kutatnak, 
nem bukkantak újabb fertőzött 
vaddisznókra a vadászok
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Hiába támadt Tanasă
Nem diszkriminál Tamás Sándor 
a magyar nyelvű Facebook-ol-
dalával – döntött egyhangúlag 
az Országos Diszkriminá-
cióellenes Tanács (CNCD). A 
Kovászna megyei önkormány-
zat elnökét azért jelentették 
fel, mert kizárólag magyar 
nyelven kommunikál a közös-
ségi oldalon. A Dan Tanasă 
által bejegyzett Méltósággal 
Európában Polgári Egyesület 
(ADEC) tavaly novemberben 
fordult a diszkriminációellenes 
tanácshoz, sérelmezve, hogy 
Tamás Sándor kizárólag magyar 
nyelven kommunikál a közös-
ségi oldalon, ezáltal hátrányo-
san megkülönbözteti a román 
állampolgárokat, megfosztja 
őket az információhoz való 
hozzáférés jogától. A testület 
közel egy év után döntött az 
ügyben, és megállapította, 
nem áll fenn a diszkrimináció 
ténye, a román állampolgárok 
jogai nem sérülnek, mert Tamás 
Sándor magánszemélyként, 
saját Facebook-oldalán oszt 
meg tartalmakat.„Már meg sem 
lepődünk a hasonló feljelenté-
seken, egyértelműen az a szán-
dék, hogy a magyar embereket 
elbátortalanítsák még abban 
is, ha anyanyelvükön hoznak 
létre saját oldalt a Facebookon” 
– szögezte le érdeklődésünkre 
Tamás Sándor. Hozzátette, még 
az sem biztos, hogy az ügy ez-
zel lezárult, hiszen a feljelentő-
nek van a kiközléstől számítva
15 napja a fellebbezésre, és
már volt precedens arra, hogy
a bíróságon elmarasztaló
ítélet született a különben
egyértelmű ügyekben. A
háromszéki politikus ismétel-
ten felszólította a jelentgetőt,
hogy inkább méretkezzen meg 
a választásokon, induljon el a 
megyei tanácselnök mandá-
tumért, vállalja nyilvánosan 
elveit, tetteit. (Bíró Blanka)
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V asláb község Facebook oldalán
jelentek meg vasárnap azok a 

fotók, amelyeket egy helyi 
lakos készített a hevederi 
temetőben. Felborított, ösz-
szetört cserepek, mécsesek 
láthatók, és a lábnyomok 
jelzik: nem emberi vanda-
lizmusról van szó, medve 
téblábolt a sírkertben. Több 

helybéli asszony is szívesen vállalko-
zik arra, hogy megmutatja, mit hagy-
tak maguk mögött a vadak az iskolától 
mintegy kétszáz méterre található er-
dő alatti temetőben. Egyikük, Albert 
Krisztina néni elmondja, hogy örülnek 
is, ha többen jöhetnek egyszerre, mert 
a történtek után egyedül már nappal 
sem érzik magukat itt biztonságban. 

Visszajáró vadállatok

A helyszínre érve rögtön látszik, 
hogy a dróthálóból készült kerí-

tést hol nyomta le az állat, hogy 
be másszon. A sírokon felfedezhető 
lábnyomokból kivehető, egy felnőtt 
és egy vagy két bocs lehetett a hí-
vatlan látogató. Módszeresen vé-
gigkutatták a hantokat, mindenhol 
felborították, szétdobálták a csok-
rokat, cserepeket. Feltételezhető, 
hogy bizonyos fajta gyertyát keres-
tek, mert számos mécses kibontva, 
összetörve látható, amelyekből hi-
ányoznak a gyertyavégek: ezeket 
valószínűleg megették. 

A hevederi asszonyoknak bőven 
van medvés történeteik. Az utóbbi 
időben ők még szerencsésebbnek 
mondhatják magukat, mert jelen-
tősebb károkat itt nem tett a vad, 

pedig szinte mindennap látnak 
medvét az itteni utcákon. A község-
központban, a másfél kilométerre 
fekvő Vaslábon azonban két hete 
történt, hogy egy gazdaságban 11 
juhot ölt meg a medve. Más háztar-
tásokból tyúkokat vitt el – mond-

ják. Biztosak benne, hogy nem egy 
állat garázdálkodik, hanem többen 
is beszoktak a falvakba.

Az egyikük hozzáteszi: annyira el 
vannak szaporodva a vadak, hogy a 
mezőkön hiába dolgoznak az embe-
rek, a termést tönkreteszik az állatok.

Medvék garázdálkodtak a hevederi temetőben
• Sötétedés után az udvarra sem mernek kimenni a
helyiek, annyira beszoktak a medvék a házak közé a
Gyergyóvaslábhoz tartozó, a településsel gyakorlatilag
összenőtt Hevederen. Az úton bocsaival játszó medve
mindennapos látvány, azonban az már mindenkit meg-
döbbentett, hogy a napokban a temetőben a sírokon
dobálta szét a cserepes virágokat, mécseseket.

Medve végzett pusztítást a Gyergyó-
vaslábhoz tartozó Heveder temetőjében
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